

[Texte]

Then another question, has the United Nations been able to arrive at any generally acceptable formula for the financing of peacekeeping operations?

Then, in the case of Cyprus, what aggressive and concerted efforts have been made in an effort to find a political settlement of the Cyprus problem?

• 2150

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): First of all, with regard to Zambia, I have heard both through our communications and, of course, through the wire services the story of Zambia being put on a war footing. We have not had any real confirmation as to what has triggered that at this point, whether or not there was some specific incident or episode as apart from the normal kind of border instance, guerrilla warfare, that has been taking place. We do not know what has incited Zambia to step up its activities to this level, and I can only undertake to report to the member when I have further details on that matter.

The UN has not yet been able to straighten out the whole question with regard to peacekeeping and peacekeeping forces. Canada, as I am sure the former Minister will confirm, is one of the few countries that pays its full dues in every way to the peacekeeping effort, but in doing so we know that the costs of peacekeeping have greatly escalated and a number of countries simply have not shouldered their share of the burden. It is one of the things that is an ongoing problem for the United Nations and I do not know just how one can demand from countries who refuse to pay up their share of the peacekeeping costs . . .

Mr. Patterson: I wonder if that is the basis of the question I understand that you raised in regard to the possibility that we might be having to consider some alternate, or at least areas in which Canada can make a better contribution than in the peacekeeping.

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): I raised that specifically with regard to Cyprus, where we have been part of the peacekeeping force now and, by the time the next term expires, the next six-month term expires, we will have been there for almost some 15 years. It costs us \$3.5 million, I guess that is annually, for the peacekeeping cost itself. There is another \$2.1 million in salaries to the personnel who are involved in that peacekeeping mission.

It is not a question of not taking part in peacekeeping missions. Canada has done this, continues to do it in a number of places in the world but there does come a point when you wonder whether or not your presence has not just become a security blanket, a reason for the disputants to the situation turning their backs on having to realistically deal with the problem, trying to come to some solution.

And the moneys that we spend in an effort like that, when you are counting them up, could perhaps be better spent in peacekeeping in other parts of the world or in aid in other parts of the world or things that we might feel could better advance the cause of peace, whereas in this particular situation we seem to be locked almost into a rut where we just keep

[Traduction]

Aussi, les Nations Unies ont-elles pu convenir d'une formule acceptable pour le financement des opérations de maintien de la paix?

Ensuite, quels efforts concertés et dynamiques a-t-on déployés pour régler le problème de Chypre?

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): D'abord, j'ai su par nos voies de communication et par les agences de presse que la Zambie est maintenant sur un pied de guerre. Toutefois, on n'a pas encore reçu de confirmation de l'incident qui aurait pu déclencher cette situation sauf, évidemment, la guérilla et les incidents frontaliers normaux. Nous ne savons pas qu'est-ce qui a amené la Zambie vers cette escalade et je ne puis donc que m'engager à vous fournir de plus amples renseignements lorsque je les aurai reçus.

Les Nations Unies n'ont toujours pas réussi à éclaircir cette question du maintien de la paix. Comme le confirmera l'ex-ministre, le Canada est l'un des rares pays à contribuer pleinement au maintien de la paix; toutefois, nous savons que les coûts croissants de ces efforts ont forcément empêché un certain nombre de pays d'assumer pleinement leur responsabilité. C'est un problème permanent aux Nations Unies et j'ignore comment on peut demander aux pays qui refusent de faire leurs contributions au financement du maintien de la paix . . .

M. Patterson: Vous avez peut-être touché là l'essentiel de la question, à savoir que nous devrions peut-être envisager un autre domaine où le Canada pourra faire une meilleure contribution que celui du maintien de la paix.

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): J'avais signalé cette possibilité dans le cas de Chypre où nous aurons fait partie des forces du maintien de la paix depuis quelque 15 ans lorsque le mandat actuel de 6 mois aura pris fin. Cet effort nous coûte 3.5 millions de dollars par année. Les salaires du personnel travaillant à la mission coûtent 2.1 millions de dollars de plus.

Il ne s'agit pas de se retirer de ces missions du maintien de la paix. Le Canada y prend part à plusieurs endroits au monde, mais il arrive un moment où on se demande si sa présence ne constitue qu'un dispositif de sécurité, un prétexte employé par les parties en cause pour ne pas faire face au problème et à sa solution éventuelle.

Aussi, les fonds consacrés à cet effort seraient peut-être mieux dépensés en maintenant la paix ailleurs ou en fournissant de l'aide à d'autres peuples du monde. On pourrait peut-être mieux favoriser la paix par d'autres moyens, tandis que dans la situation actuelle il semble que le Canada soit presque immobilisé là-bas parce que les Chypriotes ou le